
Voorwoord
Door Marga van den Hurk, programmamanager BOWA

We bevinden ons midden in allerlei veranderingen. Allereerst is er de seizoenswisseling van de lente naar de zomer. De astronomische 
zomer is pas net gestart, maar qua gevoelstemperatuur is de zomer al een tijd aanwezig. Naast veel zonuren om heerlijk buiten te 
spenderen, hebben de hitte en droogte ook gevolgen voor onze leefomgeving en dan in het bijzonder voor de natuur en het watersys-
teem. Het huidige neerslagtekort zit al bijna op het niveau van het recorddroogtejaar 1976. Na vijf droogteperiodes in zes jaar zien we 
dat de effecten van klimaatverandering hier en nu zijn. 

Het is en blijft noodzakelijk om ons aan te passen aan de effecten van het veranderende klimaat, zodat we ook in de toekomst veilig 
en prettig in het AGV-gebied kunnen leven, wonen en werken. Hieraan wordt gelukkig al volop gewerkt in de regio. Het is mooi om te 
zien dat de gemeenten in de regio verschillende klimaatadaptieve maatregelen nemen in het kader van de Impulsregeling van het Rijk, 
fanatiek meedoen met het NK Tegelwippen en zich voorbereiden op de nieuwe ronde stresstesten. In de komende tijd wordt tevens 
gekeken met welke aanvullende activiteiten we elkaar kunnen versterken in onze ambitie(s). Overigens wordt de urgentie om ons aan 
te passen aan het veranderende klimaat nog eens extra ondersteund door water en bodem sturend te laten zijn bij ruimtelijke ontwik-
kelingen. In het najaar van 2022 heeft het kabinet hierover een richtinggevende brief gestuurd. De uitgangspunten en structurerende 
keuzes vragen om een omslag in ons denken en doen. Niet overal kan nog alles. Vroegtijdig met elkaar in gesprek over de water- en 
bodembelangen is noodzakelijk. 

En ook in de organisatie van het BOWA zijn er veranderingen. Er wordt gewerkt aan de actualisatie van het ambitiedocument voor de 
periode 2023-2025. Er zijn waterschapsverkiezingen geweest, waardoor een nieuwe waterschapsbestuurder zitting heeft genomen in 
het BOWA. En na het vertrek van Saskia Holthuijsen bij Waternet heb ik haar rol als programmamanager voor het BOWA overgeno-
men. Ik kijk ernaar uit om met de gemeenten, drinkwaterbedrijven en het waterschap samen te werken aan de verschillende 
(water)transities die onze waterketen en watersystemen raken. Hierbij moeten de voordelen die samenwerken brengen voorop staan, 
want ondanks de vele veranderingen zit de voortgang in de samenwerking. 
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Het BOWA-overleg van 29 juni 2023 
Door Conny de Jongh, Marga van den Hurk (Waternet) en Marc Streefkerk (DUO+)

Het waterschap AGV krijgt vanaf 1 januari 2024 de volledige 
verantwoordelijkheid voor het beheer van het oppervlaktewater 
in Hilversum. Nu delen het waterschap en de gemeente 
Hilversum samen de beheertaak, waardoor het niet duidelijk is 
wie nu precies waarvoor verantwoordelijk is. Door het beheer 
nu in zijn geheel bij het waterschap onder te brengen, gaan 
de besturen van het waterschap en de gemeente ervan uit dat 
daarmee de Hilversumse wateren beter kunnen worden 
onderhouden. Verder blijven gemeente en waterschap 
samenwerken aan nieuwe projecten om een duurzaam 
watersysteem te realiseren. 

Een voorbeeld van samenwerking is het aanpassen van het 
vijversysteem van Hilversum in het kader van het creëren van 
een aantrekkelijke en gezonde leefomgeving voor de inwoners 
van Hilversum. Stadsarchitect Dudok ontwierp het vijver-
systeem, inclusief gescheiden riolering, begin vorige eeuw 
vanuit landschappelijke kwaliteit, met als doel overtollig 
hemelwater in de stad op te vangen. Door de gescheiden 
riolering aan te leggen, was hij zijn tijd ver vooruit en wordt 
hemelwater richting de fraaie vijverpartijen geleid en hierin 
vastgehouden. Het waterschap en de gemeente willen het 
vijversysteem nu aanpassen, zodat het de uitdagingen van de 
komende honderd jaar aankan.  

Ook zijn er plannen om de Oude Haven en Gooise Vaart te 
herinrichten, en gaat de gemeente maatregelen uitvoeren om de 
belasting van het watersysteem vanuit de riolering te verminde-
ren of tegen te gaan.

Het BOWA-overleg van 29 juni is gehouden in het gemeentehuis van Uithoorn. Na de korte introductie van de nieuwe BOWA leden en 
de nieuwe programmamanager werd de stand van zaken van het gezamenlijk meten en monitoren, de stresstest 2.0 en de droogtesi-
tuatie meegedeeld. Na de bespreking van het hoofdonderwerp, het ambitiedocument 2023-2025 (zie hierna), heeft Martine Leewis de 
stand van zaken met betrekking tot de Impulsregeling op gemeenteniveau doorgenomen. Haar oproep aan de wethouders is geen geld 
te laten liggen en er samen met de collega’s voor te zorgen dat projecten in het kader van de Impulsregeling tijdig worden aangeleverd. 
Martine staat de gemeenten hierin graag met raad en daad bij.

Ambitiedocument 2023-2025
In het BOWA-overleg van 24 november 2022 heeft de voorzitter medegedeeld dat er ambtelijk gewerkt wordt aan een strategische 
agenda op themaniveau voor de komende vijf jaar. Er is afgesproken dat de BOWA-leden hierover in een BOWA-overleg in 2023 wor-
den bijgepraat. De aanpak voor de strategische agenda bestaat uit drie stappen:
1. Het voortzetten van thema’s waar al energie in zit;
2. Het inventariseren van aanvullende watergerelateerde thema’s;
3. Het verder uitwerken van het ambitiedocument qua inhoud, structuur en organisatie. 

Tot het najaar wordt de strategische agenda verder uitgewerkt. Het streven is in het BOWA-overleg van 23 november 2023 instemming 
te vragen met het ambitiedocument 2023-2025.

Excursie
Na het BOWA-overleg faciliteerde gastgemeente Uithoorn voor de geïnteresseerden een rondleiding in het dorpscentrum van Uit-
hoorn. De wandeling begon aan de oever van het Zijdelmeer, met een toelichting over de groene en recreatieve zone in Uithoorn. Het 
Zijdelmeer vormt een verbinding tussen de Westeinderplassen en de Amstel. Bij de entree van de wijk Thamerdal werd de integrale 
aanpak van de wijkontwikkeling uitgelegd, waarvan een waterbergingsopgave onderdeel uitmaakt. Vervolgens is bij een aantal locaties 
in het dorpscentrum stilgestaan bij de vervangingswerkzaamheden aan de riolering, waarbij nieuwe drainage wordt aangelegd. De 
nieuwe drainage-infiltratiebuizen zorgen ervoor dat in natte(re) perioden overtollig grondwater wordt afgevoerd en in droge(re) perioden 
de grondwaterstand op peil wordt gehouden. Daarnaast is bij de nieuwe inrichting van het dorpscentrum het totaal verhard oppervlak 
verminderd door groenvoorzieningen met bomen aan te leggen. Deze groenvoorzieningen kunnen in warme(re) perioden een bijdrage 
leveren aan het verminderen van hittestress. Tijdens de wandeling ging het gesprek voornamelijk over de keuze van de toepassingen 
en de tegengestelde belangen die bij het realiseren ervan komen kijken. In de Oranjebuurt werd nog even stilgestaan bij het project 
waarvoor de gemeente de gelden vanuit de Impulsregeling voor klimaatadaptatie wil inzetten. 

De aanwezigen waren enthousiast over deze leuke excursie met interessante praktijkvoorbeelden!

Watersysteem Hilversum in goede 
handen bij AGV
Door Eva de Bruin (gemeente Hilversum) en Tom Schoenmaker 
(waterschap AGV)

BOWA gemeenten doen volop mee 
met NK Tegelwippen 
Door Mirko van Ingen (Waternet) 

Het jaarlijkse Nederlands Kampioenschap Tegelwippen is weer 
gestart. Van 21 maart tot en met 31 oktober 2023 gaat een 
recordaantal van meer dan 150 Nederlandse gemeenten de 
strijd aan, met als doel tuinen klimaatbestendiger te krijgen en 
de biodiversiteit te bevorderen. Dit jaar wippen tien BOWA-
gemeenten mee. We zijn blij om te zien dat de gemeenten die 
vorig jaar meededen (Aalsmeer, Amstelveen, Amsterdam, De 
Ronde Venen, Diemen, Ouder-Amstel en Stichtse Vecht) ook dit 
jaar weer meestrijden, en enthousiast dat de gemeenten Blari-
cum, Laren en Gooise Meren deze editie ook tegelwippen!

Waterschap AGV looft in 2023 een prijs uit: de gemeente binnen 
het beheergebied die de meest ludieke actie organiseert om 
bewoners aan te zetten tegels uit hun tuinen te wippen, ontvangt 
gratis drie op maat gemaakte klimaatadaptieve tuinadviezen. 
Deze adviezen mag de gemeente zelf verdelen onder haar 
inwoners!

Coalitieakkoord en nieuwe 
bestuurders voor Waterschap AGV na 
verkiezingen 2023 
Door Marga van den Hurk (Waternet) 

Op 15 maart 2023 mochten 1.118.097 inwoners in het beheer-
gebied van het waterschap stemmen op kandidaten voor een 
nieuw waterschapsbestuur. Uiteindelijk hebben 527.669 mensen 
hun voorkeur voor een kandidaat kenbaar gemaakt. Op basis 
van de uitslag mocht de PvdA, als partij met de meeste 
voorkeursstemmen, de lead nemen in het formeren van een 
nieuw dagelijks bestuur. 

Het nieuwe dagelijks bestuur is op 22 juni 
2023 benoemd. Hierin zitten de volgende 
personen: Bea de Buisonjé (PvdA), Simon 
Deurloo (PvdA), Sander Mager (Water 
Natuurlijk), Jennifer Bloemberg-Issa 
(PvdD) en Arjan van Rijn (Ongebouwd). 
De deelnemende partijen hebben hun 
gezamenlijke ambities verwoord in het 
nieuwe coalitieakkoord ‘Waterkracht’. 
Bekijk het coalitieakkoord 2023 - 2027.

Peter Smit (voormalig dagelijks bestuurder van waterschap AGV) en Arno 
Scheepers (wethouder gemeente Hilversum) schudden elkaar de hand tijdens de 
ondertekening van de overeenkomst.

https://www.nk-tegelwippen.nl/
https://www.agv.nl/siteassets/over-ons/coalitieakkoord/wat_coalitieakkoord_staand_digitaal_final.pdf


Tekort aan drinkwater dreigt. PWN, Vitens en Waternet werken samen aan 
oplossing in ‘t Gooi. 
Door Marieke Kruitwagen (PWN)

De vraag naar drinkwater stijgt. Zo ook in en rondom ‘t Gooi. De drie drinkwaterbedrijven, PWN, Vitens en Waternet, die nu drinkwater 
leveren of produceren in en rond ‘t Gooi, onderzoeken samen hoe ze in de toekomst kunnen blijven voldoen aan de vraag naar drink-
water. 

Toenemende vraag naar drinkwater in 2035
De vraag naar drinkwater stijgt doordat de bevolking groeit, de economische activiteit toeneemt, de temperatuur stijgt en periodes 
van droogte toenemen. Omdat de huidige drinkwaterproductie niet toereikend is om aan de verwachte vraag in 2035 te voldoen, zijn 
nieuwe bronnen nodig. Voor inwoners en bedrijven in en rond ‘t Gooi wordt nu drinkwater gemaakt van grondwater uit de bodem en 
wordt drinkwater ingekocht uit Amsterdam. Nog meer grondwater onttrekken is niet duurzaam en de stad Amsterdam heeft zelf ook 
steeds meer water nodig. Daarom zoeken PWN, Vitens en Waternet naar aanvullende drinkwaterbronnen in de regio: het Gooimeer, 
het Eemmeer en het Amsterdam-Rijnkanaal. Het doel is een duurzame, toekomstbestendige drinkwatervoorziening, waar we ondanks 
de klimaatverandering op kunnen bouwen.

Samen verkennen
Om een compleet beeld te vormen vanuit verschillende belangen en invalshoeken, werken de drie waterbedrijven samen met verschil-
lende partijen, zoals gemeenten, provincies, Rijkswaterstaat, waterschappen, natuurorganisaties en LTO. Met hen wordt onder andere 
de impact op de natuur uitgebreid in kaart gebracht, zodat dit meegenomen kan worden in de besluitvorming. Het onderzoek is nu in de 
verkennende fase, waarin de volgende onderdelen worden onderzocht: 
1.    Van welk water kan het best drinkwater worden gemaakt (het Gooimeer, het Eemmeer of het Amsterdam-Rijnkanaal)?
2.    Hoe kan dit oppervlaktewater het best gezuiverd worden?
3.    Kan het gezuiverde water in de bodem worden opgeslagen als buffer voor tijden van slechte oppervlaktewaterkwaliteit en droogte?

Besluit
Eind 2023 nemen de directies van de drinkwaterbedrijven een besluit over of en hoe ze verder willen. Wanneer dit bekend is, worden 
inwoners, belangengroepen en volksvertegenwoordigers betrokken bij het project. Naar verwachting wordt in 2024 duidelijk wat de 
mogelijkheden zijn voor drinkwaterproductie en in welk deel van ’t Gooi dit gerealiseerd zou kunnen worden. Als alles voorspoedig 
verloopt, dan stroomt het eerste water van deze samenwerking in 2035 uit de kraan.

Zie voor meer informatie Vergroten van drinkwaterproductie | PWN.

Regiodag Centraal Holland op 8 juni 2023
Door Marga van den Hurk (Waternet)

Het nationaal Deltaprogramma beschermt Nederland tegen hoog water en overstromingen, zorgt voor voldoende zoetwater en draagt 
bij aan een klimaatbestendige inrichting van het land. Tot nu toe was het gebied Centraal Holland nog geen onderdeel van het 
programma. De regio Centraal Holland ligt tussen het IJsselmeergebied, de Noordzeekust en het rivierengebied en omvat onder 
meer de metropoolregio’s Utrecht en Amsterdam en het Groene Hart. Vanuit het rivierengebied loopt het Amsterdam-Rijnkanaal door 
Centraal Holland over in het Noordzeekanaal. De sluizen en het gemaal- en spuicomplex in IJmuiden verbinden het kanaal met de 
Noordzee. Het waterschapsgebied van AGV, de drinkwatervoorzieningsgebieden van PWN, Waternet en Vitens en de BOWA-
gemeenten zijn allemaal onderdeel van deze regio.

Centraal Holland herbergt bijna een kwart van de Nederlandse bevolking, levert dag en nacht een cruciale bijdrage aan de economie 
en gaat op de schop voor een groot aantal nationale en regionale bouw- en ontwikkelopgaven. Tegelijk is het gebied heel kwetsbaar. 
De zeespiegel stijgt en de bodem daalt. De grenzen van het watersysteem zijn bereikt. Het gebied is nu al zeer gevoelig voor 
wateroverlast én watertekort. De omvang, complexiteit en samenhang van de opgaven in het gebied vragen om een brede 
maatschappelijke afweging. Deze video over Centraal Holland illustreert dit door verschillende gebruikers uit het gebied aan het woord 
te laten.

Op 8 juni vond de allereerste regiodag Centraal Holland plaats in Breukelen. De aanwezigen zijn werkzaam in het water en/of ruim-
telijke ordeningsdomein en afkomstig van onder meer waterschappen, provincies, drinkwaterbedrijven, rijksoverheid en gemeenten. 
Tijdens de dag namen de dagvoorzitters en spreker het publiek mee in de gebiedsopgaven van Centraal Holland. De komende periode 
wordt verder verkend hoe de gebiedsopgave Centraal Holland kan worden opgepakt. Deze (boven)regionale vraagstukken hebben 
raakvlakken met de BOWA-partners. Bij het vervolg wordt daarom ook de verbinding gelegd met het BOWA-platform. 

https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.pwn.nl%2Fvergroten&data=05%7C01%7Cconny.de.jongh%40waternet.nl%7C42cc11ed46f5439947c308db7884b7e8%7Cdc176db0cbcb4c4984e9efe31a545c55%7C1%7C0%7C638236283652189174%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=wQqq3uHtB%2FCRFsHsl75%2FP7g4kyZBxdIWgEU8ARKFn%2B4%3D&reserved=0
https://eur01.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fvimeo.com%2F834286092&data=05%7C01%7Cmarga.van.den.hurk%40waternet.nl%7C03abf8d39cc7405cc4ae08db771ed137%7Cdc176db0cbcb4c4984e9efe31a545c55%7C1%7C0%7C638234746457996293%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=ZVx7WB5nM%2BQ1okmJoEs3uBs2NB4BBV4guf8Q0fyBu6U%3D&reserved=0
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Stuw van biocomposiet doet zijn werk 
Door Lucas van Leeuwen en Peter van Gilst (Waternet)

De waterschappen in Nederland werken aan een circulaire economie, waarbij 
hernieuwbare en duurzame grondstoffen worden gebruikt en producten zo hoogwaardig 
mogelijk worden hergebruikt. Het verminderen van het gebruik van hardhout in 
kunstwerken, zoals stuwen, is daarvan een voorbeeld. 

Biocomposietmaterialen bieden een alternatief voor hardhout, met een lagere CO2-voet-
afdruk en een langere levensduur. Waterschap AGV werkt samen met NPSP en TU Delft 
aan de ontwikkeling van duurzame biocomposietmaterialen, gemaakt van reststromen uit 
de waterkringloop. Ook is het waterschap gestart met een proeftraject voor een stuw van 
biocomposiet, waarbij het materiaal genaamd Nabasco® 8010 is gebruikt. Het proef-
traject vond plaats bij een stuw in Loenen met een passende overbruggingslengte (circa 
4,5 meter), een redelijk peilverschil (circa 45 centimeter) en een vervangingsurgentie (de 
stuw lekte). Na een korte voorbereiding met de aannemer, zijn de installatiewerkzaamheden
binnen twee dagen uitgevoerd. Het resultaat is een goed werkende stuwplaat die doet waar 
hij voor bedoeld is: stuwen! 

Dit project draagt bij aan de transitie naar een circulaire samenleving met een lagere 
milieu-impact. Het gebruik van biocomposietmaterialen als vervanging voor hardhout helpt 
bij het verminderen van CO2-uitstoot en het behoud van biodiversiteit. Deze pilot is een 
stap om in 2050 volledig circulair te zijn.

Afscheid Saskia Holthuijsen

Het Leidend Team heeft met een gezellige lunch afscheid heeft genomen van voormalig programmamanager Saskia Holthuijsen. 
Voormalig ISARIZ-voorzitter Ron Kaptijn heeft Saskia tijdens dit afscheid digitaal toegezongen met de passende song Who’ll stop the 
rain van Creedence Clearwater Revival.

Samenstelling Leidend Team gewijzigd

Het Leidend Team bestaat vanaf juni 2023 uit Nico Altorf (voorzitter), Marga van den Hurk (programmamanager BOWA), Eva de Bruin 
(gemeente Hilversum), Marieke Kruitwagen (PWN), Mark de Kuster (gemeente Diemen), Judith Landheer (Waternet) en Johan Verleun 
(gemeente De Ronde Venen).

Wij wensen iedereen een mooie zomer!

https://emmahandson.nl/

